
 

 

Farsta stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 4/2025 
 

2025-04-24 

Protokoll 4/2025 

fört vid Farsta stadsdelsnämnds sammanträde torsdagen den 
24 april 2025 kl. 18:45-20:28, Konferenscentret i gatuplanet 
på Storforsplan 36, Farsta centrum 
 

Ledamöter Marre Mayr (V) Ordförande 
Olof Peterson (M) 1:e vice ordförande 
Joseph Zamani (S) 2:e vice ordförande 
Anki Johansson (S) 
Kjell Backman (S) 
Niklas Aurgrunn (V) 
Lisa Carlbom (MP) §§1-25 
Torbjörn Ebérus (M) 
Susanne Larsson (M) 
Leif Söderström (SD) 
Rikard Werge (L) 
Hans Strandberg (S) ersätter Moa Sahlin (S) 
Åsa Öckerman (MP) §26 ersätter Lisa Carlbom (MP) 
Olle Eriksson (C) ersätter Christer Eriksson (C) 
 

Ersättare Frida Bengtsson (S) 
Per Sohrabi (S) 
Maja Almgren (S) 
Christina Bäck (V) 
Åsa Öckerman (MP) §§1-25 
Kenneth Hedman (M) 
Roine Löfgren (SD) 
 

Övriga närvarande Christer Bergman Nämndsekreterare 
Saime Civas, TCO (Vision) Personalföreträdare §§1-25 
Charlotta Fristedt, SACO (Sveriges Lärare) Personalföreträdare §§1-25 
Therése Grahn Avdelningschef 
Ingalill Gustavsson Avdelningschef §§1-25 
Fredrik Karlsson Avdelningschef 
Johanna Löfvenius Avdelningschef §§1-25 
Maria Martin, LO (Kommunal) Personalföreträdare §§1-25 
Jonas Wilhelmsson Avdelningschef §§1-25 
 

Justerare Marre Mayr (V), Olof Peterson (M) 
 

Datum för justering 2025-04-25 
 

Paragraf §§1-26 
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Farsta stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 4/2025 
 

2025-04-24 

ÄRENDELISTA 
§1 Närvaro, val av justerare, tid för justering 
§2 Godkännande av föredragningslistan 
§3 Anmälan av medborgarförslag om att utrusta alla 

förskolor i Farsta med en hjärtstartare 
§4 Medborgarförslag om att förlänga räcket vid 

Gubbängens tunnelbanestation 
§5 Medborgarförslag om ett nytt elljusspår från 

Magelungens strandpromenad till Farsta idrottsplats 
utegym. 

§6 Underlag för budget 2026 med inriktning 2027 och 
2028 

§7 Utseende av ombud att föra nämndens talan 
§8 Ekonomiska månadsrapporter 2025 - samlingsärende 
§9 Skrivelse om Planerad förskola i Villa Marieborg och 

underhåll av kulturarvet 
§10 Stockholms stads program för barns rätt till kultur, KS 

2024/1378. Remiss 
§11 Reviderade riktlinjer för handläggning av försöks-, 

tränings- och Bostad Först-lägenheter, KS 2024/1. 
Remiss 

§12 Remiss av program för barnhälsa i Stockholms stad, 
KS 2025/297 

§13 Motion om att Stockholms stad ska verka för 
etablerandet av teknikcollege i Stockholm, KS 
2025/216 

§14 Revidering av program för inköp, KS 2024/553. 
Remiss 

§15 Revidering av program med mål och riktlinjer för 
utförare av kommunala angelägenheter, KS 2024/800. 
Remiss 

§16 Tillhandahållande av insatser utan individuell 
behovsprövning i samband med ikraftträdande av ny 
socialtjänstlag, KS 2025/349. Remiss 

§17 Remiss av Socialtjänstens tillhandahållande av insatser 
i samband med ikraftträdande av ny socialtjänstlag, KS 
2025/308 

§18 Socialtjänstens tillhandahållande av insatser i samband 
med ikraftträdande av ny socialtjänstlag, KS 2025/318 

§19 Inbjudan till samråd om förslag till detaljplan för 
Våldö 6 m.fl. vid Farstaängen i stadsdelen Farsta, S-
Dp 2022-05568 

§20 Detaljplan för Hammarö 11 m.fl. i stadsdelen Farsta, 
SDp 2023-15669. Remiss 
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§21 Anmälan av ordförandebeslut - Program för öppen 
förskola, KS 2024/1410 

§22 Protokoll från pensionärsrådet 2025 
§23 Protokoll från Enskede-Årsta-Vantörs, Farstas och 

Skarpnäcks gemensamma råd för 
funktionshinderfrågor 2025 

§24 Ordförandens och stadsdelsdirektörens beslut enligt 
delegering och övriga anmälningsärenden - 
sammanställningar till nämnden under 2025 

§25 Nämndens frågor och information från förvaltningen 
§26 Anmälan av sociala delegationens protokoll 
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2025-04-24 

§ 1 
Närvaro, val av justerare, tid för justering  

Beslut  
Farsta stadsdelsnämnd utser 1:e vice ordförande Olof Peterson (M) 
att tillsammans med ordförande Marre Mayr (V) justera protokollet 
den 25 april 2025. 
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§ 2 
Godkännande av föredragningslistan  

Beslut  
Stadsdelsnämnden fastställer den av ordföranden föreslagna 
föredragningslistan för sammanträdet.  
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2025-04-24 

§ 3 
Anmälan av medborgarförslag om att utrusta alla 
förskolor i Farsta med en hjärtstartare  
FAR 2025/192 
 

Beslut  
Medborgarförslaget överlämnas till förvaltningen för beredning. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Marre Mayr (V) föreslog att nämnden skulle besluta 
enligt förvaltningens förslag till beslut. 
 

Sammanfattning av ärendet  
I ett medborgarförslag föreslås stadsdelsnämnden besluta att utrusta 
alla förskolor i Farsta med en hjärtstartare. Förvaltningen föreslår 
att nämnden ska besluta att överlämna medborgarförslaget till 
förvaltningen för beredning. 
 
Handlingar i ärendet 

• FAR 2025/192-5 (Godkänd - R 1) Anmälan av 
Medborgarförslag om att utrusta alla förskolor i Farsta med 
en hjärtstartare 

• FAR 2025/192-1 Medborgarförslag om att utrusta alla 
förskolor i Farsta med en hjärtstartare 
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2025-04-24 

§ 4 
Medborgarförslag om att förlänga räcket vid Gubbängens 
tunnelbanestation  

Svar på medborgarförslag 
FAR 2024/950 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden bifaller ett medborgarförslag från David 
Ekstrand om att förlänga räcket vid Gubbängens tunnelbanestation. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Marre Mayr (V) föreslog att nämnden skulle besluta 
enligt förvaltningens förslag till beslut. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Backen som leder från ”Studentparken” till den södra entrén till 
Gubbängens tunnelbanestation och vidare mot Gubbängens centrum 
är kort men relativt brant. Den blir hal vid vinterväglag. I ett 
medborgarförslag från David Ekstrand föreslås att ledstången i 
backen ska förlängas så att de når upp till plan mark.  
Den ena ledstången har aldrig nått hela vägen upp men på den södra 
sidan blev ledstången kapad i samband med exploateringen och den 
därtill hörande upprustningen av parken. Projektet missade 
dessvärre tillgänglighetsaspekten.  
Förvaltningen delar Ekstrands synpunkter och föreslår nämnden att 
bifalla medborgarförslaget.  
 
Handlingar i ärendet 

• FAR 2024/950-9 (Godkänd - R 1) Medborgarförslag om att 
förlänga räcke Tjut 

• FAR 2024/950-4 Medborgarförslag om att förlänga räcket 
vid Gubbängens tunnelbanestation_för publicering 
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2025-04-24 

§ 5 
Medborgarförslag om ett nytt elljusspår från 
Magelungens strandpromenad till Farsta idrottsplats 
utegym.  

Svar på medborgarförslag 
FAR 2025/20 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden avslår medborgarförslaget om ett nytt elljusspår 
vid Magelungens strandpromenad. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Marre Mayr (V) föreslog att nämnden skulle besluta 
enligt förvaltningens förslag till beslut. 
  
Olof Peterson m.fl. (M), Rikard Werge (L) och Olle Eriksson (C) 
anmälde ett eget förslag till beslut som yrkade på återremiss och 
föreslog att nämnden skulle besluta enligt det (Bilaga). 
  

Beslutsgång 
Ordföranden Marre Mayr (V) ställde frågan om nämnden kunde 
besluta ärendet idag vilket bifölls. 
  
Ordföranden Marre Mayr (V) ställde förslagen mot varandra och 
konstaterade att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag till 
beslut. 
  

Reservation 
Olof Peterson m.fl. (M) reserverade sig mot beslutet till förmån för 
sitt eget förslag till beslut (Bilaga). 
 

Sammanfattning av ärendet  
I ett medborgarförslag föreslår Sandra Ström att ett nytt elljusspår 
som sträcker sig ifrån starten av Magelungens strandpromenad (Edö 
äldreboende) till Farsta idrottsplats utegym. 
  
Eftersom belysning kommer ha en negativ påverkan på den 
biologiska mångfalden och att det leder till en ökad urbanisering av 
stranden förslår förvaltningen att nämnden avslår 
medborgarförslaget om ett nytt elljusspår vid Magelungens 
strandpromenad. 
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Handlingar i ärendet 
• FAR 2025/20-8 (Godkänd - R 1) Kopia av Svar på förslag 

om eljisspår vid Magelungens strand. 
• FAR 2025/20-1 Medborgarförslag om ett nytt elljusspår från 

Magelungens strandpromenad till Farsta idrottsplats utegym. 
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Farsta stadsdelsnämnd  

24/4–2025 

Ärende 5 

 

Dnr FAR 2025/20 

Olof Peterson m.fl. (M) 

Rikard Werge (L) 

Olle Eriksson (C) 

 

Förslag till beslut 

 

Medborgarförslag om ett nytt elljusspår från Magelungens strandpromenad till Farsta 
idrottsplats.  

Vi i M, L och C vill tacka förvaltningen för svaret men anser att prioritera och värna om medborgarnas 
hälsa och dessutom skapa en tryggare närmiljö borde finnas högt upp på prioriteringslistan. Vi anser 
som förvaltningen att området är betydelsefullt ur ett ekologiskt och biologiskt perspektiv som vi 
måste värna och bevara. Med hjälp av exempelvis närvarostyrning, alternativt tidsstyrning och 
färganpassning kan aktuell belysning ta hänsyn till flera intresseområden. Som inte stör det 
nattaktiva livet. Stockholm stad har därför tagit fram en ljusstrategi som har till syfte att tillgodose 
många intressekonflikterna som kan uppstå. 

Enligt Stockholm stads ljusstrategi skall ” stadens arbete med utomhusbelysning vara 
situationsanpassad, lösningsorienterad och eftersträva synergieffekter i största möjliga mån vid 
intressekonflikter”. 

Med anledning av ovanstående föreslår vi att nämnden beslutar: 

- Att nämnden återremitterar ärendet och att ge förvaltningen i uppdrag att belysa 
motionsspåret för att därigenom öka nyttjandet under årets mörka period med belysning 
som inte stör nattaktiva djur eller otillbörligt stör den biologiska mångfalden. 
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2025-04-24 

§ 6 
Underlag för budget 2026 med inriktning 2027 och 2028  
FAR 2025/234 
 

Beslut  
1. Farstas stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens förslag till 

underlag för budget 2026 med inriktning för 2027 och 2028 
med bilagor, och överlämnar den till kommunstyrelsen. 

2. Paragrafen justeras omedelbart.  

  

Förslag till beslut 
Ordföranden Marre Mayr (V) föreslog att nämnden skulle besluta 
enligt förvaltningens förslag till beslut. 
  
Olof Peterson m.fl. (M), Rikard Werge (L) och Olle Eriksson (C) 
anmälde ett eget förslag till beslut och föreslog att nämnden skulle 
besluta enligt det (Bilaga). 
  
Leif Söderström (SD) anmälde ett eget förslag till beslut och 
föreslog att nämnden skulle besluta enligt det (Bilaga). 
  

Beslutsgång 
Ordföranden Marre Mayr (V) ställde förslagen mot varandra och 
konstaterade att nämnden beslutat enligt förslaget till beslut från 
förvaltningen. 
  

Reservation 
Olof Peterson m.fl. (M), Rikard Werge (L) och Olle Eriksson (C) 
reserverade sig mot beslutet till förmån för sitt eget förslag till 
beslut (Bilaga). 
  
Leif Söderström (SD) reserverade sig mot beslutet till förmån för 
sitt eget förslag till beslut (Bilaga). 
 

Sammanfattning av ärendet  
Underlag för budget 2026 med inriktning för 2027 och 
2028 beskriver Farsta stadsdelsnämnds strategiska prioriteringar 
och identifierade behov de kommande åren. 
 
Handlingar i ärendet 

• FAR 2025/234-1 (Godkänd - R 1) Underlag for budget 2026 
med inriktning 2027-2028 
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• FAR 2025/234-1.1 Bilaga 1 Sdn18 Blanketset 
• FAR 2025/234-1.2 Bilaga 2 Lokalförsörjningsplan Farsta 

stadsdelsnamnd 
• FAR 2025/234-1.3 Bilaga 3 Boendeplan LSS SoL region 

östra söderort 2025-2035 
• FAR 2025/234-1.4 Bilaga 4 Regional boendeplan för äldre 

2026 med utblick mot 2050 Östra söderort 
• FAR 2025/234-1.5 Bilaga 5 Klimatinvesteringar 2026-2028 
• FAR 2025/234-1.6 Bilaga 6 Klimatanpassning investeringar 

2026-2028 
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Farsta stadsdelsnämnd 
24/4–2025 

Ärende 6 
DNR 2025/234 

 
Olof Peterson m.fl. (M) 

Rikard Werge (L) 
Olle Eriksson (C) 

 
Förslag till beslut 

 
Underlag för budget 2026 med inriktning 2027 och 2028 
 
I ärendet Underlag för budget 2026 med inriktning för 2027 och 2028 ska nämnderna utifrån 
omvärldsfaktorer såsom demografi, lagförändringar och konjunktur analysera de kommande 
årens utveckling och konsekvenser för ekonomi och verksamhet, samt redovisa 
utvecklingsbehov och strategiska prioriteringar som bedöms bidra till kommunfullmäktiges 
inriktningsmål under treårsperioden. Analyserna utgör underlag i stadens arbete med budget 
2026 och till konjunkturärendet som behandlas av kommunstyrelsens ekonomi- och 
trygghetsutskott under våren.  
 
Det föreliggande förslaget till underlag för budget 2026 med inriktning för 2027 och 2028 
följer inriktningen i majoritetens budget och inriktningsmål som beslutats av 
kommunfullmäktige. Moderaterna, Liberalerna och Centerpartiet föreslår en annan budget 
och en annan inriktning för kommunstyrelsens arbete än majoriteten.  
 
Vi kommer alltid att prioritera kommunens kärnuppgifter. Det gör att vi klarar av att satsa mer 
på skolan än majoriteten gör 2025 med höjda schabloner, från förskolan till gymnasieskolan. 
Vi fäster stor vikt vid tidiga insatser, med satsningar på fysiska läromedel i låg- och 
mellanstadiet och ökat fokus på läsförståelse i förskoleklass och lågstadiet.  
 
Vi satsar även mer än majoriteten på att öka tryggheten i hela Stockholm och bryta den 
våldsvåg som sköljer över vår stad. Vi föreslår en lång rad åtgärder, både förebyggande och 
repressiva: stöd och öppna insatser för föräldrar med barn i riskzon, utökad samverkan för 
eftervård av institutionsplacerade ungdomar, en central social insatsgrupp för särskilt svåra 
fall, ett förstärkt exit- och avhoppar-program, med breddning till minderåriga och anhöriga, 
fler trygghetskameror och ordningsvakter, förstärkt Trefas samt en tryggare stadsmiljö med 
bland annat mer belysning.  
 
Underlaget för framtida budget visar på många av de utmaningar Farsta har att hantera i 
framtiden. Vi är ett av Stockholms snabbast växande områden och det ställer krav på att 
Farsta stadsdelsnämnd möter behoven. Farsta är en stadsdel i Stockholms ytterstad med 
många problem som återfinns på flera platser i staden. Socioekonomiska problem, låga 
resultat i skolan och otrygghet som tyvärr har blivit vardag för många av våra invånare.  
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Vi i Moderaterna, Liberalerna och Centerpartiet vill tacka förvaltningen för ett i huvudsak bra 
och rättvisande underlag som gestaltar Farstas nutid och framtid. Vi ser dock att majoriteten 
brister i sina ambitioner på ett flertal avgörande punkter. 
 
 
Vår ledstjärna kommer alltid att vara ordning och reda i ekonomin. Dels för att det är 
nödvändigt för att kunna investera i Stockholm på lång sikt. Men framförallt för att 
stockholmarna aldrig ska behöva ta smällen av en oansvarig ekonomisk politik. Staden gör 
överskott och har flera gånger höjt skatten under mandatperioden. Trots detta är både 
Stockholm och Farsta beroende av stadsbidrag för att få ekonomin att gå ihop, vilket ofta 
hörs på den retorik som förs. Socialtjänsten i Farsta går med underskott. Trots detta avsätts 
inte pengar för att täcka upp detta. Den ekonomiska framtiden blir oviss och beroende av 
medel ovanifrån. 
 
Tryggheten för Farstas invånare är låg. Flera positiva utvecklingar har skett under åren. 
Farsta har idag ingen öppen drogscen, stadsrummet har kontinuerligt förbättrats och blivit 
trevligare under många år. Otryggheten består dock. Vi delar den problembild som framhålls 
i underlaget att detta starkt påverkar våra invånare negativt. En del av problemet tas upp 
med Farstas otrygga miljöer och hur de på sikt ska förbättras. Projektet Tryggpunkt Farsta 
har varit ett mångårigt stadsbyggnadsprojekt ämnat att skapa ett mer levande Farsta med 
blandade stadsmiljöer med mer närliggande service. Vi ser dock detta som otillräckligt för att 
lösa trygghetsfrågan i Farsta. Inget anges om behovet av ökad närvaro från stadsdelen av 
staden på Farstas gator och torg. Inget om kamerabehovet, ordningsvakter eller samverkan 
med polisen för att bekämpa brottsligheten. 
 
De stora reformer man framhåller löser inte Farstas problem. En av majoritetens stoltaste 
reformer är återtagandet av parkskötseln i egen regi. Vi har opponerat oss mot detta tidigare 
då vi ser en risk för ökade kostnader, en risk man även framhåller i underlaget. Detta till en 
marginell nytta då parkskötseln fungerat bra historiskt. Farsta behöver reformer för att lösa 
Farstas problem, inte slag i luften. 
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Farsta stadsdelsnämnd 
Förslag till beslut 
2025-04-24 
Ärende 6 
Dnr: FAR 2025/234 

 
 
Underlag för budget 2026 med inriktning 2027 och 2028. 
 
Förslag till beslut 

1 Att avslå förvaltningens förslag till beslut 
 

2 Att förvaltningen ska utveckla en strategi, som med hänsyn till kostnader och 
klimatnytta, vägleder som prioriteringsstöd för att säkra upp att största möjliga 
klimatnytta uppnås med investerade skattemedel. 
 

3 Att förvaltningen ges i uppdrag att återkomma till stadsdelsnämnden med ett 
underlag för budget 2026 med inriktning 2027 och 2028 utifrån 
Sverigedemokraternas skuggbudget 2025.. 
 

4 Därutöver anföra följande 
 
Sverigedemokraterna efterlyser ett ökat ansvarstagande för hur skattebetalarnas pengar 
används vid miljö- och klimatåtgärder. Det måste finnas en rimlighet i kostnader relaterat till 
klimatnyttan, samt realism i tidsaspekten för att nå ekonomisk lönsamhet. 
 
I förvaltningens budgetförslag budgeteras  8,7 miljoner kronor för byte till LED belysning i 
stadsdelens förskolor. Driftskostnadsbesparingen anges bli 131,000 kronor per år. Det 
innebär att det tar 66 år innan investeringen når jämviktgränsen för lönsamhet. Sannolikt 
kommer det ta längre tid eftersom den tekniska livslängden för installationen lär ha 
passerats under 66 år. Den klimatmässiga nyttan är dessutom minimal, minskningen av 
koldioxidutsläpp med 3100 kg per år motsvarar vad en (1) personbil från början av 2000 talet 
släpper ut vid 1500 mils årlig körning. 
 
Sverigedemokraterna har i sin skuggbudget för 2025 redogjort för våra visioner, mål och 
inriktningar, För att genomföra dessa behöver förvaltningen återkomma till nämnden med ett 
omarbetat underlag för budget. 
 
 
Leif Söderström (SD)  
Roine Löfgren (SD)  
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Farsta stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 4/2025 
 

2025-04-24 

§ 7 
Utseende av ombud att föra nämndens talan  
FAR 2025/287 
 

Beslut  
1. Farsta stadsdelsnämnd ger Karin Kollberg fullmakt att själv, 

eller genom de ombud hon ger fullmakt, föra nämndens 
talan i mål och ärenden som faller inom nämndens 
verksamhetsområde. Fullmakten gäller från den 1 maj 2025 
då hon tillträder sin tjänst som förvaltningschef vid Farsta 
stadsdelsförvaltning. 

2. Fredrik Karlssons fullmakt upphör att gälla då han frånträder 
sin tjänst som förvaltningschef vid Farsta 
stadsdelsförvaltning den 30 april. 

  

Förslag till beslut 
Ordföranden Marre Mayr (V) föreslog att nämnden skulle besluta 
enligt förvaltningens förslag till beslut. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Karin Kollberg har utsetts till förvaltningschef vid Farsta 
stadsdelsförvaltning och tillträder sin tjänst den 1 maj 2025. Fredrik 
Karlsson som är tillförordnad förvaltningschef frånträder sin tjänst 
den 30 april. 
  
Förändringen innebär att stadsdelsnämnden behöver utse nytt 
ombud att föra nämndens talan, enligt kommunfullmäktiges 
reglemente med allmänna bestämmelser för Stockholms stads 
nämnder (Kommunal författningssamling 2023:09 § 4). 
Förvaltningen föreslår att Karin Kollberg får ombuds rättigheter 
från och med 1 maj 2025. 
  
  
 
Handlingar i ärendet 

• FAR 2025/287-1 (Godkänd - R 2) Utseende av ombud att 
föra nämndens talan 
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Farsta stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 4/2025 
 

2025-04-24 

§ 8 
Ekonomiska månadsrapporter 2025 - samlingsärende  
FAR 2025/100 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens ekonomiska 
månadsrapport för mars 2025. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Marre Mayr (V) föreslog att nämnden skulle besluta 
enligt förvaltningens förslag till beslut. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Totalt för 2025 prognostiseras ett underskott om 8,6 miljoner kronor 
före resultatöverföring och budget i balans efter resultatöverföring 
från fond 
  
Större underskott prognostiseras inom verksamhetsområde individ- 
och familjeomsorg; barn och unga, ekonomiskt bistånd samt 
förskola. 
  
Övergripande ekonomiska påverkansfaktorer under året är 
utveckling av konjunktur, kostsamma placeringar inom barn och 
ungdom (Trefas), negativ utveckling av barnantal inom 
förskoleålder samt kostsamma insatser för yngre äldre (under 80 år) 
inom äldreomsorgen.  
 
Handlingar i ärendet 

• FAR 2025/100-3 (Godkänd - R 1) Månadsrapport mars 2025 
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2025-04-24 

§ 9 
Skrivelse om Planerad förskola i Villa Marieborg och 
underhåll av kulturarvet  

Svar på skrivelse från SD 
FAR 2024/998 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som 
svar på skrivelse från Sverigedemokraterna om planerad förskola i 
Villa Marieborg och underhåll av kulturarvet. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Marre Mayr (V) föreslog att nämnden skulle besluta 
enligt förvaltningens förslag till beslut. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Sverigedemokraterna inkom den 18 december 2024 med en 
skrivelse om planerad förskola i Villa Marieborg och underhåll av 
kulturarv. Skrivelsens refererar till ärende 18 på dagordningen för 
Farsta stadsdelsnämnd den 18 december 2024, Detaljplan för 
Hemmarö 2 i stadsdelen Farsta Strand, och ställer ett antal frågor. 
Frågorna handlar om Villa Marieborgs underhållsbehov, 
omgivningens kulturhistoriska värden samt hur barntätheten på 
närliggande förskolor kan komma att påverkas.  
  
 
Handlingar i ärendet 

• FAR 2024/998-2 (Godkänd - R 2) Tjut svar på skrivelse 
förskola Villa Marieborg 

• FAR 2024/998-1 Skrivelse om Planerad förskola i Villa 
Marieborg och underhåll av kulturarvet 
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2025-04-24 

§ 10 
Stockholms stads program för barns rätt till kultur, KS 
2024/1378. Remiss  

Svar på remiss från kommunstyrelsen 
FAR 2025/54 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar på remiss av 
förslag till Stockholms stads program för barns rätt till 
kultur.  

2. Ärendet justeras omedelbart. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Marre Mayr (V) föreslog att nämnden skulle besluta 
enligt förvaltningens förslag till beslut. 
  
Leif Söderström (SD) anmälde ett eget förslag till beslut 
och föreslog att nämnden skulle besluta enligt förvaltningens 
förslag till beslut (Bilaga). 
  

Beslutsgång 
Ordföranden Marre Mayr (V) ställde förslagen mot varandra och 
konstaterade att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag till 
beslut. 
  

Reservation 
Leif Söderström (SD) reserverade sig mot beslutet till förmån för 
sitt egna förslag till beslut (Bilaga). 
  

Särskilt uttalande 
Rikard Werge (L), Rikard Werge (L) och Olle Eriksson (C) 
anmälde ett särskilt uttalande (Bilaga). 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kulturnämnden har tagit fram ett förslag till ett stadsövergripande 
program om barns rätt till kultur. Kommunstyrelsen har remitterat 
förslaget till ett antal instanser, bland annat Farsta stadsdelsnämnd, 
för yttrande senast 29 april 2025.  
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2025-04-24 

Intentionen med programmet är att ge stadens verksamheter en 
gemensam förståelse för arbetet med barns rätt till kultur samt 
tydliggöra det ansvar som nämnder och bolagsstyrelser har inom 
programmets verksamhetsområden. Programmet har tre mål som 
konkretiserar stadens ambition för barns rätt till kultur i förskolan 
och skolan, på fritiden samt i stadsmiljön. Till varje mål finns 
åtaganden som förtydligar hur målet ska uppnås samt vilka nämnder 
och bolagsstyrelser som är ansvariga. 
  
Förvaltningen välkomnar förslaget till program för barns rätt kultur 
och tycker att de tre målen och uppdelningen i skolan, fritiden och 
stadsmiljön är såväl logisk som hjälpsam i det fortsatta arbetet för 
barns rätt till kultur. Förvaltningen arbetar med alla dessa tre 
perspektiv.  
 
Handlingar i ärendet 

• FAR 2025/54-2 (Godkänd - R 1) Svar på remiss Program för 
barns rätt till kultur 

• FAR 2025/54-1.1 Bilaga - Stockholms stads program för 
barns rätt till kultur 

• FAR 2025/54-1.2 Bilaga - Barnkonsekvensanalys i arbetet 
med Stockholms stads program för barns rätt till kultur 

• FAR 2025/54-1.3 Tjänsteutlåtande - Stockholms stads 
program för barns rätt till kultur 
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Farsta 
stadsdelsnämnd 
Förslag till beslut 
2025-04-24 
Ärende 10 
Dnr FAR 2025/54 

 
Stockholms stads program för barns rätt till kultur 
 

Förslag till beslut 

1. Att delvis bifalla förvaltningens förslag till beslut. 
 

2. Därutöver anföra följande: 
 
 
Det är glädjande att det tas fram ett program för barn och ungas rätt till kultur och att det 
uppmärksammas att staden behöver inkludera underrepresenterade grupper så som pojkar 
samt barn och unga med funktionsnedsättning. 
 
För att nå ut till barn och unga med funktionsnedsättning samt deras vårdnadshavare kan 
staden med fördel samarbeta med funktionsrättsrörelsen samt stadens habiliteringscenter. 
 
Vi vill även lyfta vikten av att alla barn nås av Kulanpremien, för att uppnå detta behöver 
riktade insatser göras för att nå barn och unga som går i fristående förskolor och skolor. 
 
Det är även av stor vikt att staden kommer till bukt med bristerna kring barn och ungas 
systematiska och formaliserade inflytande för att säkerställa att barnkonventionen tillämpas. 
 
Kulturskolan har ett rikt utbud och möjlighet att nå många barn och unga. För att ytterligare 
tillgängliggöra utbudet föreslår vi att Kulturskolan i högre grad förlägger sin verksamhet i 
direkt anslutning till skoldagen. På så sätt minskar ojämlikheten i barns olika sociala 
förutsättningar och fler barn och unga ges möjlighet att delta i kulturaktiviteter oavsett om 
deras vårdnadshavare har tid och möjlighet att vara delaktiga. 
 
Genom att reformera stadens fritidsgårdar, rikta dem till högstadieungdomar samt införa 
fritidsgårdskort tror vi att staden kan nå fler flickor. Rågsveds fritidsgård är ett bra exempel 
där antalet flickor ökade dramatiskt när åldersgränsen sänktes till att enbart omfatta 
högstadiet. 
 
För att göra stadens parklekar mer inkluderande även för barn med funktionsnedsättning 
behöver den fysiska tillgängligheten ses över och personal utbildas inom NPF. 
 
Leif Söderström (SD) 
Roine Löfgren (SD) 
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Farsta stadsdelsnämnd 
 

24 april 2025 
 

Ärende 10 
 

Stockholms stads program för barns rätt 
till kultur 

 
Rikard Werge (L) 

Olof Peterson m.fl. (M) 
Olle Eriksson (C) 

 
 
Särskilt uttalande 

Alla barn och unga ska ha möjligheter att skapa och tillgång till kulturupplevelser. 

Stockholms stads program för barns rätt till kultur ska ge alla barn och ungdomar goda 
möjligheter att upptäcka, uppleva och skapa många olika sorters kulturuttryck. Det är bra att 
det föreslagna programmet uppmärksammar vikten av att Stockholms stad blir bättre på att 
inkludera underrepresenterade grupper: Pojkar i alla åldrar, äldre barn och ungdomar, barn 
och ungdomar med funktionsnedsättning samt barn och ungdomar som växer upp i hushåll 
med låga inkomster. Vi vill poängtera vikten av resurssättning för att staden verkligen ska nå 
alla barn i olika skolklasser och att varje skolår kunna genomföra kulturaktiviteter. Detta är 
essentiellt så att programmet blir verklighet och inte en papperstiger.  

En annan aspekt vi vill lyfta handlar om det förslag som Liberalerna lade beträffande 
målgruppen LSS och rätten till kultur. Här avslog majoriteten vårt förslag om att utvidga 
Kulansamarbetet till att omfatta också LSS. Här finns idag ett begränsat utbud av aktiviteter 
som idrottsförvaltningen tillhandahåller, men där inte alla tre personkretsar inom LSS har 
tillgång till aktiviteterna. För oss är det självklart att personer som omfattas av lagen om 
särskilt stöd ska ha tillgång till kultur och att det bästa sättet att tillgodogöra detta är inom 
ramen för Kulan. Detta så att exempelvis kulturarbetare kan dyka upp på boenden och dagliga 
verksamheter, samt att LSS-målgruppen får tillgång till subventionerade kulturupplevelser på 
kulturarenor. 
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2025-04-24 

§ 11 
Reviderade riktlinjer för handläggning av försöks-, 
tränings- och Bostad Först-lägenheter, KS 2024/1. 
Remiss  

Svar på remiss från kommunstyrelsen 
FAR 2025/144 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande till 
kommunstyrelsen som svar på remissen av förslag till reviderade 
riktlinjer för handläggning av försöks-, tränings- och Bostad Först-
lägenheter. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Marre Mayr (V) föreslog att nämnden skulle besluta 
enligt förvaltningens förslag till beslut. 
 

Sammanfattning av ärendet  
De reviderade riktlinjerna ger anvisningar för utredning, bedömning 
och beslut om bistånd enligt Socialtjänstlagen (SoL) till försöks-, 
tränings- och Bostad Först-lägenheter. De beskriver även hur 
socialtjänsten ska agera som hyresvärd. Under arbetet har 
socialförvaltningen sett behov av samverkansrutiner som inte 
omfattas av riktlinjerna, och föreslår därför att socialnämnden 
uppdrar åt förvaltningen att inleda dialog med bostadsbolag och 
stadsdelsnämnder om en gemensam rutin för praktisk hantering.  
 
Handlingar i ärendet 

• FAR 2025/144-2 (Godkänd - R 1) Reviderade rikktlinjer för 
handläggninga av försöks-, tränings och Bostad Först-
lägenheter, KS 2024/1 

• FAR 2025/144-1.1 Tjänsteutlåtande - RevReviderade 
riktlinjer för handläggning av försöks-, tränings- och Bostad 
Först-lägenheter 

• FAR 2025/144-1.2 Bilaga - Riktlinjer för handläggning av 
försöks-, tränings- och Bostad Först-lägenheter 
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Protokoll nr 4/2025 
 

2025-04-24 

§ 12 
Remiss av program för barnhälsa i Stockholms stad, KS 
2025/297  

Svar på remiss från Kommunstyrelsen 
FAR 2025/158 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande till 
kommunstyrelsen som svar på remissen av program för barnhälsa i 
Stockholms stad. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Marre Mayr (V) föreslog att nämnden skulle besluta 
enligt förvaltningens förslag till beslut. 
  
Olof Peterson m.fl. (M), Olle Eriksson och Rikard Werge (L) 
anmälde ett gemensamt förslag till beslut som yrkade på återremiss 
och föreslog att nämnden skulle besluta enligt det (Bilaga). 
  

Beslutsgång 
Ordföranden Marre Mayr (V) ställde frågan om nämnden kunde 
besluta ärendet idag vilket bifölls. 
  
Ordföranden Marre Mayr (V) ställde förslagen mot varandra och 
konstaterade att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag till 
beslut. 
  

Reservation 
Olof Peterson m.fl. (M), Olle Eriksson (C) och Rikard Werge (L) 
reserverade sig mot beslutet till förmån för sitt gemensamma förslag 
till beslut (Bilaga). 
 

Sammanfattning av ärendet  
Programmets mål är att minska skillnader i barns livsvillkor 
och främja deras fysiska, psykiska och sociala utveckling. Syftet är 
att alla barn ska ha tillgång till en trygg, inkluderande 
och hälsofrämjande miljö som bidrar till ett jämlikt och 
hållbart samhälle. Programmets övergripande mål är att minska 
skillnader i barns livsvillkor och skapa hållbara förutsättningar för 
att främja barns fysiska, psykiska och sociala 
välbefinnande. Programmet för barnhälsa konkretiseras genom fem 
fokusområden: fysisk hälsa, hälsosamma matvanor, psykosocial 

Sida 25 (58)



 
 
 

 

Farsta stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 4/2025 
 

2025-04-24 

hälsa, miljö och barnsäkerhet samt 
samverkan. Stadsdelsförvaltningen anser att programmet har fina 
ambitioner som står i linje med det arbete som redan påbörjats i 
nämndens förskolor. Även om vissa delar kan behöva bli mer 
vägledande eller förtydligas så ser stadsdelsförvaltningen att 
programmet är en viktig del för att skapa en likvärdig förskola för 
alla barn och dess välbefinnande.  
  
 
Handlingar i ärendet 

• FAR 2025/158-2 (Godkänd - R 1) Remiss av program för 
barnhälsa i Stockholms stad 

• FAR 2025/158-1.1 Tjänsteutlåtande - Program för barnhälsa 
i Stockholms stad 

• FAR 2025/158-1.2 Bilaga - Program för barnhälsa i 
Stockholms stad 
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Farsta stadsdelsnämnd 
 
24 april 2025 

 
Ärende 12 

 
Remiss av Program för barnhälsa i 
Stockholms stad 
 
Rikard Werge  (L) 
Olof Peterson m.fl. (M) 
Olle Eriksson (C) 

 
Förslag till beslut 
 

1. Att återremittera ärendet och uppdra åt förvaltningen återkomma med ett nytt förslag  
2. Att därutöver anföra följande, 

Det är bra att ett program för barnhälsa i Stockholms stad nu äntligen tas fram, men tyvärr 
motsvarar det förslaget som nu presenteras inte vad ett stadsövergripande program för 
barnhälsa bör innehålla. Ansvaret för detta faller på den rödgröna majoriteten som inte har 
varit tydliga med vilken typ av dokument som förväntades. 
  
För det första har programmet ett väldigt fokus på förskolornas (stadsdelsnämndernas) roll, 
men vi saknar överväganden av vad som bör förväntas av andra av stadens förvaltningar – 
SISAB, Trafiknämnden, Stadsbyggnadsnämnden, Socialnämnden med flera. Vi saknar också 
en fördjupning kring det samarbete som behöver utvecklas med regionens olika verksamheter. 
 
För det andra saknar vi kopplingen till vetenskaplig forskning kring barns utveckling. Det är 
av högsta vikt att utbildningen i förskolan och andra insatser för barn vilar på vetenskaplig 
grund och beprövad erfarenhet när det gäller såväl innehåll som arbetssätt. Ett viktigt, men 
ofta förbisett område är barns motoriska utveckling och kopplingen till fysisk och psykisk 
hälsa. Ett annat område som behövs lyftas är digitaliseringens effekter på barns hjärnor och 
hälsa. Vi vill även särskilt lyfta fram vikten av tidigare insatser för barn med hög och 
ihållande nivå av aggressivitet.   
 
För det tredje saknar vi resonemang kring de miljöer som barnen vistas i. Staden behöver 
bättre analysera hur olika miljöer (ljus, ljud, inredning etc) påverkar barn, samt ta hänsyn till 
mängden sociala kontakter som är lämplig vid olika åldrar. Vetenskapliga fakta kring dessa 
aspekter behöver i sin tur påverka hur vi bygger och organiserar förskolor, lekplatser och 
andra miljöer där barn vistas. 

Slutligen saknar vi skrivningar om omhändertagna och placerade barns hälsa, detta trots att 
det är en grupp med dokumenterat sämre hälsa och markant högre risk för framtida besvär 
kopplat bland annat till bristfällig vård under tiden de är placerade. Det är Stockholms stad 
som övertagit föräldraskapet för dessa barn under tiden för en placering och att inte prioritera 
barnens hälsa, genom bland annat kontinuerlig uppföljning och vårdkontakter, är ett 
underbetyg för vilken vårdnadshavare som helst. Samhället måste alltid sträva efter att vara 
den bästa föräldern och det innebär fokus på barnet hälsa och välmående. 

Sida 27 (58)



 
 
 

 

Farsta stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 4/2025 
 

2025-04-24 

§ 13 
Motion om att Stockholms stad ska verka för 
etablerandet av teknikcollege i Stockholm, KS 2025/216  

Svar på remiss från kommunstyrelsen 
FAR 2025/173 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar på remiss av 
en motion från Jan Jönsson och Christina Tufvesson, 
Liberalerna, om att Stockholms stad ska verka för 
etablerandet av Teknikcollege i Stockholm. 

2. Ärendet justeras omedelbart. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Marre Mayr (V) föreslog att nämnden skulle besluta 
enligt förvaltningens förslag till beslut. 
  
Olof Peterson m.fl. (M), Rikard Werge (L) och Olle Eriksson (C) 
anmälde ett gemensamt förslag till beslut och föreslog att nämnden 
skulle besluta enligt det (Bilaga). Leif Söderström (SD) anslöt sig 
till förslaget. 
  

Beslutsgång 
Ordföranden Marre Mayr (V) ställde förslagen mot varandra och 
konstaterade att nämnden beslutat enligt förslaget till beslut från 
förvaltningen. 
  

Reservation 
Olof Peterson m.fl. (M), Rikard Werge (L) , Olle Eriksson (C) och 
Leif Söderström (SD) reserverade sig mot beslutet till förmån för 
sitt gemensamma förslag till beslut (Bilaga). 
 

Sammanfattning av ärendet  
I en motion till fullmäktige föreslår Jan Jönsson och Christina 
Tufvesson (L) att Stockholms stad ska verka för etablerandet av 
Teknikcollage i Stockholm. Teknikcollege är en 
samverkansplattform för industrins kompetensförsörjning och en 
kvalitetsstämpel på utbildningar där kommuner, 
utbildningsanordnare och företag samverkar för att öka 
attraktionskraften och kvaliteten på tekniskt inriktade utbildningar. 
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2025-04-24 

Motionärerna menar att ett Teknikcollege vore positivt för 
Stockholmsregionen bland annat eftersom de som går 
utbildningarna får en ökad sannolikhet att få jobb. Det är också 
positivt för samhället eftersom fler kommer i arbete och betalar 
skatt. 
  
Farsta har en högre arbetslöshet än genomsnittet i staden, i Farsta 
var 3,6 procent öppet arbetslösa den 31 oktober 2024 jämfört med 
snittet för staden 3,4 procent. I Farsta är yngre män 
överrepresenterade bland de öppet arbetslösa. Förvaltningen är 
positiv till utbildningsinsatser och samarbeten som kan bidra till en 
bättre matchning av kompetens och lediga arbeten på 
arbetsmarknaden. 
  
  
 
Handlingar i ärendet 

• FAR 2025/173-2 (Godkänd - R 1) Tjut remiss motion 
teknikcollage 

• FAR 2025/173-1.1 Motion om att Stockholms stad ska verka 
för etablerandet av teknikcollege i Stockholm 
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Farsta stadsdelsnämnd 

24 april 2025 

 

Ärende 13 

Motion (L) om att Stockholms stad ska verka för etablerandet av teknikcollege i Stockholm  
Rikard Werge (L) 

Olof Peterson m.fl. (M) 
Olle Eriksson (C) 

 
 

Förslag till beslut 

1. Att bifalla motionen 

2. Att därutöver anföra följande 

 

Vi i Liberalerna, Moderaterna och Centerpartiet vill att alla människor ska erhålla möjligheter att 
kunna bidra i arbetslivet.  Vi anser att det behövs fler initiativ till kunna matcha industrins behov 
med människor i arbetsför ålder. Det vore därför passande att helhjärtat pröva detta Teknikcollage-
initiativ i Stockholm eftersom det på andra delar i Sverige påvisat många verkningsfulla fördelar 
och resultat som påvisas i motionen. 

Farsta stadsdelsförvaltning redovisar en något högre arbetslöshet i Farsta jämfört med staden och 
det vore intressant att etablera denna samverkansplattform för att fler Farstabor ska komma i 
sysselsättning. T.ex. yngre män som är överrepresenterade bland de öppet arbetslösa. 
Stadsdelsförvaltningen är dessutom positiva till motionen.  

Teknikcollage avser primärt att matcha människor, kompetenser och förutsättningar för yrken inom 
det tekniska området, inte bara inom industribranschen, utan även andra branscher så som t. ex. 
motorbranschen, vård- och omsorg och besöksnäring. Då efterfrågan av dessa förmågor idag 
överskrider tillgången på kompetent bemanning vore det därför angeläget att verka för en 
förändring i den här riktningen. Att på detta sätt involvera utbildningssamordnare för att kunna 
tillhandahålla kvalificerad gymnasial och eftergymnasial utbildning i takt med industrin kommer 
detta kunna skapa bättre förutsättningar för att fler arbetslösa människor ska kunna utbildas och 
erhålla ett spännande arbete inom tekniksektorn. Det passar dessutom väl in i tiden och vi vill att 
fler ska kunna arbeta i givande yrken som individen kan växa genom.  
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2025-04-24 

§ 14 
Revidering av program för inköp, KS 2024/553. Remiss  

Svar på remiss från kommunstyrelsen Stockholms stad 
FAR 2025/181 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande till 
Kommunstyrelsen som svar på remissen av förslag på Revidering 
av program för inköp. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Marre Mayr (V) föreslog att nämnden skulle besluta 
enligt förvaltningens förslag till beslut. 
 

Sammanfattning av ärendet  
I budget 2024 gavs kommunstyrelsen i uppdrag att 
revidera Stockholms stads program för inköp 2020-2023. I enlighet 
med uppdraget ska ett särskilt fokus finnas på hur nämnder 
och bolagsstyrelser bland annat kan arbeta proaktivt och strukturerat 
för att motverka ekonomisk brottslighet och oegentligheter 
inom upphandlade verksamheter.  
Kommunstyrelsen har utarbetat förslag på reviderat program för 
inköp. Förslaget framgår av stadsledningskontorets tjänsteutlåtande 
Dnr KS 2024/553. Förvaltningen ställer sig positiv till förslag på 
reviderat program för inköp. Det med motivering att förslaget 
innehåller ny angelägen information som kan bidra till att staden 
säkerställer och utvecklar sin beställarkompetens. 
 
Handlingar i ärendet 

• FAR 2025/181-2 (Godkänd - R 1) tjut Revidering av 
program för inköp 

• FAR 2025/181-2.1 Yttrande från Rådet för 
funktionshinderfrågor 

• FAR 2025/181-1.1 (Godkänd - R 2) KS 2024/553 
Tjänsteutlåtande - Revidering av program för inköp 

• FAR 2025/181-1.2 Bilaga - Stockholms stads program för 
inköp 

• FAR 2025/181-2.2 Yttrande från Pensionärsrådet 
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§ 15 
Revidering av program med mål och riktlinjer för utförare 
av kommunala angelägenheter, KS 2024/800. Remiss  

Svar på remiss från kommunstyrelsen. 
FAR 2025/182 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande till 
kommunstyrelsen som svar på remiss för revidering av program 
med mål och riktlinjer för utförare av kommunala angelägenheter. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Marre Mayr (V) föreslog att nämnden skulle besluta 
enligt förvaltningens förslag till beslut. 
  
Olof Peterson m.fl. (M), Olle Eriksson (C) och Rikard Werge (L) 
anmälde ett gemensamt förslag till beslut och föreslog att nämnden 
skulle besluta enligt det (Bilaga). 
  

Beslutsgång 
Ordföranden Marre Mayr (V) ställde förslagen mot varandra och 
konstaterade att nämnden beslutat enligt förslaget till beslut från 
förvaltningen. 
  

Reservation 
Olof Peterson m.fl. (M), Olle Eriksson (C) och Rikard Werge (L) 
reserverade sig mot beslutet till förmån för sitt gemensamma förslag 
till beslut (Bilaga). 
 

Sammanfattning av ärendet  
Om kommunala angelägenheter utförs av privata utförare ska 
kommunfullmäktige för varje mandatperiod anta ett program med 
mål och riktlinjer som gäller för samtliga utförare av sådana 
angelägenheter. I programmet ska också anges hur 
kommunfullmäktiges mål och riktlinjer ska följas upp och hur 
allmänhetens insyn i de privata utförarnas verksamhet ska 
tillgodoses. 
  
Det nu gällande program för verksamhet som utförs av privata 
utförare antogs av kommunfullmäktige under den förra 
mandatperioden. Sedan dess har kommunallagen ändrats på ett sätt 
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som påverkar kraven på programmets omfattning. Ett förslag till 
reviderat program har därför tagits fram av stadsledningskontoret. 
Förvaltningen anser likt programmets syfte att mål och 
uppföljningen bör vara så lika som möjligt oavsett om 
verksamheten utförs i egen regi eller av privat utförare. 
Förvaltningen har inga övriga synpunkter utan ställer sig bakom 
förslaget till reviderat program. 
  
 
Handlingar i ärendet 

• FAR 2025/182-2 (Godkänd - R 1) Revidering av program 
med mål och riktlinjer för utförare av kommunala 
angelägenheter 

• FAR 2025/182-1.1 (Godkänd - R 2) KS 2024/800 
Tjänsteutlåtande - Revidering av program med mål och 
riktlinjer för utförare av kommunala angelägenheter 

• FAR 2025/182-1.2 Bilaga - Program med mål och riktlinjer 
för utförare av kommunala angelägenheter 
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    Farsta stadsdelsnämnd 
 

    24 april 2025 

    Ärende 15 

Revidering av program med mål och 
riktlinjer för utförare av kommunala 

angelägenheter.  
 

Rikard Werge (L) 
Olof Peterson m.fl. (M) 

Olle Eriksson (C) 

 

Förslag till beslut 

1. Att delvis bifalla förvaltningens förslag till beslut. 
2. Att programmet justeras i enlighet med som anförs nedan. 
3. Att därutöver anföra följande, 

Liberalerna och Moderaterna ställer sig i grunden positiva till den föreslagna revideringen av 
programmet med mål och riktlinjer för utförare av kommunala angelägenheter. Vi välkomnar 
att programmet nu även omfattar verksamhet som bedrivs i egen regi, i enlighet med 
ändringar i kommunallagen. Det är ett viktigt steg mot att säkerställa likvärdiga villkor 
mellan privata och offentliga utförare. 

Vi har vid upprepade tillfällen lyft betydelsen av tydliga mekanismer för transparens, kontroll 
och uppföljning inom välfärdsverksamheter, särskilt i syfte att förebygga och bekämpa 
välfärdsbrottslighet. I detta sammanhang spelar programmet en central roll. Det är avgörande 
att både medborgare och beslutande organ har tillgång till tydlig information om hur resurser 
används och hur kvalitet säkerställs oavsett vem som utför tjänsten. 

Vi är dock kritiska till att programmets mål och riktlinjer hålls på en så pass övergripande 
nivå. Att hänvisa till redan existerande styrdokument utan att ge en konkret beskrivning av 
mål, förväntningar och uppföljningsmetoder riskerar att göra programmet tandlöst. Det finns 
en uppenbar risk att formuleringarna blir så allmänna att de förlorar sitt värde och blir svåra 
att följa upp på ett meningsfullt sätt. Detta kan i sin tur försvåra möjligheterna att utkräva 
ansvar när målen inte nås eller när kvalitetsbrister uppstår. 

Vi anser därför att mål och riktlinjer bör förtydligas, konkretiseras och kompletteras med 
tydliga indikatorer för uppföljning. Endast då kan programmet bli ett effektivt verktyg för 
styrning och transparens i kommunens samlade verksamhet. 

Sida 34 (58)



 
 
 

 

Farsta stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 4/2025 
 

2025-04-24 

§ 16 
Tillhandahållande av insatser utan individuell 
behovsprövning i samband med ikraftträdande av ny 
socialtjänstlag, KS 2025/349. Remiss  

Svar på remiss från kommunstyrelsen 
FAR 2025/195 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande till 
kommunstyrelsen som svar på remissen av förslag till 
tillhandahållande av insatser utan individuell behovsprövning i 
samband med ikraftträdande av ny socialtjänstlag. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Marre Mayr (V) föreslog att nämnden skulle besluta 
enligt förvaltningens förslag till beslut. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Den nya socialtjänstlagen, föreslagen att träda i kraft den 1 juli 
2025, syftar till att göra socialtjänsten mer förebyggande och lätt 
tillgänglig. Lagen ger socialnämnden befogenhet att erbjuda vissa 
insatser utan individuell behovsprövning. 
Arbetsmarknadsförvaltningen har därför genomfört en översyn av 
befintliga insatser och identifierat vilka som lämpliga att erbjuda 
utan behovsprövning. Förslagen innefattar även vilka målgrupper 
som ska kunna ta del av insatserna. 
  
Förslag till beslut:  

1. Arbetsmarknadsrådgivning - riktad till personer som nås 
via  arbetsmarknadsnämndens uppsökande uppdrag. 

2. Förebygga skolavbrott - riktad till gymnasieelever 
folkbokförda i Stockholms stad, som är under 20 år och 
riskerar att avbryta sina studier. 

3. Bron - stöd för elever i sista året på anpassad gymnasieskola 
inför arbete eller vidare studier. 

4. Etableringsstöd till nyanlända  
5. IPS (Individual Placement and Support) integrerat i 

psykosvården – försöksverksamhet riktad till personer 
inskrivna på deltagande psykosmottagningar. Metoden ska 
underlätta arbete eller studier och gynna vårdbehandlingen.  

Förvaltningen likt arbetsmarknadsförvaltningen anser att förslagen 
går i enlighet med ny socialtjänstlag. Förvaltningen ser inga hinder 
för arbetsmarknadsförvaltningens förslag till beslut då detta är 
insatser som redan de ger utan individuell behovsprövning idag.  
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Handlingar i ärendet 

• FAR 2025/195-2 (Godkänd - R 1) Tillhandahållande av 
insatser utan individuell behovsprövning 

• FAR 2025/195-1.1 Framställan - Tillhandahållande av 
insatser utan individuell behovsprövning i samband med 
ikraftträdande av ny socialtjänstlag 

• FAR 2025/195-1.2 Tjänsteutlåtande - Tillhandahållande av 
insatser utan individuell behovsprövning i samband med 
ikraftträdande av ny socialtjänstlag 
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§ 17 
Remiss av Socialtjänstens tillhandahållande av insatser i 
samband med ikraftträdande av ny socialtjänstlag, KS 
2025/308  

Svar på remiss från kommunstyrelsen 
FAR 2025/237 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande 
till kommunstyrelsen som svar på remissen av förslag till 
socialtjänstens tillhandahållande av insatser i samband med 
ikraftträdande av ny socialtjänstlag. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Marre Mayr (V) föreslog att nämnden skulle besluta 
enligt förvaltningens förslag till beslut. 
  
Olof Peterson m.fl. (M), Rikard Werge (L) och Olle Eriksson (C) 
anmälde ett gemensamt förslag till beslut och föreslog att nämnden 
skulle besluta enligt det (Bilaga). 
  

Beslutsgång 
Ordföranden Marre Mayr (V) ställde förslagen mot varandra och 
konstaterade att nämnden beslutat enligt förslaget till beslut från 
förvaltningen. 
  

Reservation 
Olof Peterson m.fl. (M), Rikard Werge (L) och Olle Eriksson (C) 
reserverade sig mot beslutet till förmån för sitt gemensamma förslag 
till beslut (Bilaga). 
 

Sammanfattning av ärendet  
Förändringar som berör socialtjänstens insatser enligt den nya 
socialtjänstlagen föreslås träda i kraft 1 juli 2025. Lagen innebär 
bland annat att en del av socialtjänstens insatser ska erbjudas utan 
individuell behovsprövning för att göra socialtjänsten mer lätt 
tillgänglig och förebyggande, även om behovsprövning fortfarande 
krävs för vissa insatser.  
Förslag till beslut är att en omställningsperiod mellan 1 juli 2025 
och 31 oktober 2026 ska införas för att anpassa insatserna. Under 
denna period föreslås att insatser ges på samma sätt de gör idag 
enligt insatsbilagan samt att uppgifter som röjer den enskildas 
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identitet inte ska dokumenteras. Pilotprojekt föreslås även 
genomföras inom socialnämnden och stadsdelsnämnderna för att 
utvärdera vilka insatser som är lämpliga att tillhandahålla utan 
individuell behovsprövning på lång sikt.  
Förvaltningen deltar i stadens projekt Framtidens socialtjänst – 
Omställning till en långsiktigt hållbar socialtjänst, och har 
medverkat i arbetet med att ta fram underlag till insatsbilagan. 
Förvaltningen noterar dock att det i insatsbilagan inte framgår att 
Farsta stadsdelsförvaltning erbjuder insatsen Mina föräldrar är 
skilda. Familjerätt Sydost ansvarar för det familjerättsliga arbetet 
och tillhandahåller insatsen. Således erbjuds även familjer i Farsta 
stadsdelsområde insatsen vilket bör framgå. I övrigt stämmer 
insatsbilagan överens med de underlag som förvaltningen har delat 
med social- och äldreförvaltningen. 
Förvaltningen ser i övrigt positivt på förslaget med en 
omställningsperiod för att anpassa berörda verksamheter till den nya 
socialtjänstlagen. 
 
Handlingar i ärendet 

• FAR 2025/237-2 (Godkänd - R 1) Socialtjänstens 
tillhandahållande av insatser i samband med ny 
socialtjänstlag 

• FAR 2025/237-1.1 Tjänsteutlåtande - Socialtjänstens 
tillhandahållande av insatser i samband med ikraftträdande 
av ny socialtjänstlag 

• FAR 2025/237-1.2 Bilaga - Insatsbilaga 
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Farsta stadsdelsnämnd 
24/4–2025 
Ärende 17 

DNR 2025/237 
 

Olof Peterson m.fl. (M) 
Rikard Werge (L) 
Olle Eriksson (C) 

 
Förslag till beslut 

  
Socialtjänstens tillhandahållande av 

insatser i samband med ikraftträdande 
av ny socialtjänstlag 

 
 
Förslag till beslut 
 

1. Att delvis godkänna förvaltningens förslag till beslut.  
 

2. Att därutöver anföra. 
 
Den svenska lagstiftningen och socialpolitiken har inte under lång tid varit anpassad för de 
samhällsproblem som plågar Sverige och Stockholm. Nu ska en ny socialtjänstlag ersätta den 
över 40 år gamla, nuvarande lagen. Det är en modernisering som är efterlängtad och kommer 
att göra skillnad till det bättre i det förebyggande arbetet. Det är kommunsverige som står för 
implementeringen av den nya socialtjänstlagen och som själva ska modernisera sig med de 
nya verktygen som lagstiftningen medger.  
 
Att Stockholm nu ska revidera det utbud av insatser som kan ges utan individuell 
behovsprövning är nödvändigt för att Stockholms socialtjänst ska kunna arbeta mer 
förebyggande och att trösklarna till socialtjänsten sänks. Ett särskilt viktigt perspektiv att 
bejaka i det framtida utredningsarbetet är att säkerställa likvärdigheten i kvalitet och utbud 
mellan våra stadsdelar. Den som kämpar med omfattande skolfrånvaro och hade kunnat vara 
hjälpt av socialtjänstens stöd och insatser ska inte nekas detta enbart för att personen bor i fel 
stadsdel. 
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§ 18 
Socialtjänstens tillhandahållande av insatser i samband 
med ikraftträdande av ny socialtjänstlag, KS 2025/318  
FAR 2025/215 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande till 
kommunstyrelsen som svar på remissen om förslag till 
Socialtjänstens tillhandahållande av insatser i samband med 
ikraftträdande av ny socialtjänstlag 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Marre Mayr (V) föreslog att nämnden skulle besluta 
enligt förvaltningens förslag till beslut. 
 

Sammanfattning av ärendet  
En ny socialtjänstlag väntas träda i kraft den 1 juli 2025. Den nya 
lagen kommer att medföra en rad förändringar för stadens 
socialtjänstverksamheter, inklusive äldreomsorgen. 
En av de större förändringarna är att vissa insatser ska kunna 
erbjudas utan individuell behovsprövning, vilket ska bidra till att 
socialtjänsten blir mer lätt tillgänglig och förebyggande. 
Dokumentationsskyldigheten utvidgas och kommer som huvudregel 
att gälla också utförandet av insatser utan behovsprövning. 
Äldrenämndens förslag till beslut innebär att en omställningsperiod 
ska gälla mellan 1 juli 2025 och 31 oktober 2026. Under 
omställningsperioden ska de insatser, som finns med i insatsbilagan 
kunna erbjudas utan individuell behovsprövning, på samma sätt 
som i dag. Insatserna ska också under samma period undantas från 
kravet om dokumentation på individnivå. 
Äldrenämnden föreslår att de ska få i uppdrag att tillsammans med 
stadsdelarna arbeta vidare med att ta fram förslag på vilka insatser 
som ska erbjudas utan behovsprövning efter omställningsperioden. 
Pilotprojekt ska bedrivas inom äldrenämnden och stadsdelarna för 
att pröva nya arbetssätt och för att utvärdera vilka insatser som är 
lämpliga att tillhandahålla utan individuell behovsprövning på lång 
sikt. 
Förvaltningen ställer sig bakom samtliga av äldrenämndens förslag. 
 
Handlingar i ärendet 

• FAR 2025/215-2 (Godkänt) Socialtjänstens tillhandahållande 
av insatser i samband med ikraftträdande av ny 
socialtjänstlag 
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• FAR 2025/215-1.1 Framställan - Socialtjänstens 
tillhandahållande av insatser i samband med ikraftträdande 
av ny socialtjänstlag 

• FAR 2025/215-1.2 Tjänsteutlåtande - Socialtjänstens 
tillhandahållande av insatser i samband med ikraftträdande 
av ny socialtjänstlag 

• FAR 2025/215-1.3 Bilaga - Insatser som Stockholms stads 
socialtjänst ger utan individuell behovsprövning 
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§ 19 
Inbjudan till samråd om förslag till detaljplan för Våldö 6 
m.fl. vid Farstaängen i stadsdelen Farsta, S-Dp 2022-
05568  

Svar på remiss från stadsbyggnadsnämnden 
FAR 2025/199 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
2. Ärendet justeras omedelbart. 

  

Förslag till beslut 
Ordföranden Marre Mayr (V) föreslog att nämnden skulle besluta 
enligt förvaltningens förslag till beslut. 
  
Leif Söderström (SD) anmälde ett eget förslag till beslut 
och föreslog att nämnden skulle besluta enligt förvaltningens 
förslag till beslut (Beslut). 
  

Beslutsgång 
Ordföranden Marre Mayr (V) ställde förslagen mot varandra och 
konstaterade att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag till 
beslut. 
  

Reservation 
Leif Söderström (SD) reserverade sig mot beslutet till förmån för 
sitt egna förslag till beslut (Bilaga). 
  

Särskilt uttalande 
Lisa Carlbom (MP) anmälde ett särskilt uttalande (Bilaga). 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsbyggnadskontoret har upprättat ett förslag till detaljplan för 
Våldö med flera. Detaljplanen syftar till att möjliggöra en blandad 
stadsutveckling med bostäder, centrumändamål och en ny 
skolbyggnad. Planen ska bland annat säkerställa bevarande av den 
befintliga skolbyggnadens karaktär och skapa attraktiva 
utomhusmiljöer för skolbarnen. Planförslaget omfattar 106 bostäder 
varav tolv av dessa utgörs av LSS-boende. Bostäderna avses 
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upplåtas med hyresrätt. Den nya bebyggelsen ska utgöra en 
sammanhållen årsring runt Farstaängen, präglad av hög 
arkitektonisk kvalitet.  
  
Förvaltningen tycker det är positivt att fler bostäder tillkommer 
enligt intentionerna i programmet Tyngdpunkt Farsta. 
  
I delområde A tillkommer en bit parkmark på ena kortsidan av 
huskroppen. Här ska ett antal träd bevaras som kommer att stå nära 
den nya byggnaden och vara extra utsatta under byggnationen. För 
att dessa träd ska klara sig under och efter byggnation krävs 
särskilda åtgärder. 
  
I delområde C föreslår planen två punkthus. I punkthusen inryms 
tolv LLS-bostäder vilket stadsdelsförvaltningen tycker är positivt 
mot bakgrund att staden har brist på den här typen av 
specialbostäder. 
  
 
Handlingar i ärendet 

• FAR 2025/199-5 (Godkänd - R 1) Tjut DP-remiss Våldö 6 
• FAR 2025/199-1 Samrådsbrev 
• FAR 2025/199-2 Planbeskrivning 
• FAR 2025/199-3 Plankarta 
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Förslag till beslut 
2025-04-24 
Ärende 19 
Dnr: FAR 2025/199 

 
 
 
Inbjudan till samråd om förslag till detaljplan för Våldö 6 m.fl vid 
Farstaängen i stadsdelen Farsta, S-Dp 2022-05568 
 
 
Förslag till beslut: 

1 Att bifalla byggnation av skolhuset beskrivet under delområde b 
2 Att avslå byggnation av bostäder i delområden a och c 
3 I övrigt anförs följande 

 
Sverigedemokraterna är i grunden positivt inställda till att Farsta utvecklas men det måste 
ske med eftertanke kring de värden som gör området uppskattat. Närheten till grönska och 
natur är en sådan aspekt. Det är särskilt angeläget att skolorna och boende har en god 
tillgång till grönytor för att garantera en passande och sund miljö för barn och vuxna att 
vistas i. 
 
 
Leif Söderström (SD)  
Roine Löfgren (SD)  
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AÄ rende 19 
Sää rskilt uttälände fräån Miljöä pärtiet i Färstä städsdelsnäämnd 

Lisä Cärlböm 
AÅ sä ÖÄ ckermän 

 
Det här inkömmit synpunkter fräån inväånäre i Färstä ängäående ätt män i dettä byggää rende göä r 
inträång päå  näturmärk sämt ätt män fää ller trääd, inklusive ekär, föä r ät byggä böstääder. AÄ ven öm vi 
här ett stört behöv äv böstääder i Stöckhölm ää r det förtfärände viktigt ätt vi göä r säå  lite inträång päå  
näturmärk söm möä jligt sämt ätt män säå  läångt män kän undviker ätt fää llä trääd; sää rskilt ekär, söm 
ää r säå  viktigä föä r ekösystemet. Dää rföä r vill vi pöäängterä dettä, sämt hur viktigä dessä 
näturömräåden ää r föä r Färstäs inväånäre. 
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§ 20 
Detaljplan för Hammarö 11 m.fl. i stadsdelen Farsta, SDp 
2023-15669. Remiss  

Svar på remiss från stadsbyggnadsnämnden 
FAR 2025/126 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
2. Ärendet förklaras omedelbart justerat. 

  

Förslag till beslut 
Ordföranden Marre Mayr (V) föreslog att nämnden skulle besluta 
enligt förvaltningens förslag till beslut. 
  
Leif Söderström (SD) anmälde ett eget förslag till beslut 
och föreslog att nämnden skulle besluta enligt förvaltningens 
förslag till beslut (Beslut). 
  

Beslutsgång 
Ordföranden Marre Mayr (V) ställde förslagen mot varandra och 
konstaterade att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag till 
beslut. 
  

Reservation 
Leif Söderström (SD) reserverade sig mot beslutet till förmån för 
sitt egna förslag till beslut (Bilaga). 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsbyggnadskontoret har upprättat ett förslag till detaljplan för 
fastigheterna Hammarö 11 med flera. Planområdet ligger centralt i 
Farsta, vid korsningen Farstavägen och Nykroppagatan. 
Planförslaget innebär byggnation av nya bostäder, i form av 
lamellhus som inrymmer cirka 110 bostäder. Bostäderna kommer 
att vara hyreslägenheter och avses utföras som Stockholmshus. 
  
Förvaltningen tycker det är positivt att fler bostäder tillkommer i 
enligt med intentionerna i programmet Tyngdpunkt Farsta. 
Detaljplanen ska utgöra en första etapp i omvandlandet av 
Farstavägen till stadsgata. Stadsdelsförvaltningen ser positivt på 
visionen kring Farstavägen men ser utmaningar med att denna 
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Farsta stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 4/2025 
 

2025-04-24 

första etapp förbi detaljplanen Hammarö utgör en begränsad sträcka 
av gatan. Byggnationen innebär att ett antal ädellövträd kommer att 
avverkas längst Nykroppagatan. Stadsdelsförvaltningen önskar 
grönkompensation genom nyplantering i närområdet.  
  
  
 
Handlingar i ärendet 

• FAR 2025/126-4 (Godkänd - R 1) tjut DP-remiss Hammarö 
11 

• FAR 2025/126-1 Samrådsbrev  
• FAR 2025/126-2 Planbeskrivning 
• FAR 2025/126-3 Plankarta 
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Farsta stadsdelsnämnd 
Förslag till beslut 
2025-04-24 
Ärende 20 
Dnr: FAR 2025/126 

 
 
 
Detaljplan för Hammarö 11 m.fl i stadsdelen Farsta, SDp 2023-15669 
 
 
Förslag till beslut: 

1 Att avslå detaljplanen 
 

2 I övrigt anförs följande 
 
 
Sverigedemokraterna är i grunden positivt inställda till att Farsta utvecklas men det måste 
ske med eftertanke kring de värden som gör området uppskattat. Närheten till grönska och 
natur är en sådan aspekt. Det är särskilt angeläget att de boende har en god tillgång till 
grönytor för att garantera en passande och sund miljö för barn och vuxna att vistas i. 
 
 
Leif Söderström (SD)  
Roine Löfgren (SD)  
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Farsta stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 4/2025 
 

2025-04-24 

§ 21 
Anmälan av ordförandebeslut - Program för öppen 
förskola, KS 2024/1410  
FAR 2024/1003 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden beslutade att lägga anmälan till handlingarna. 

  

Förslag till beslut 
Ordföranden Marre Mayr (V) föreslog att nämnden skulle besluta 
att lägga anmälan till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Anmäldes att ordföranden Marre Mayr (V) 2025-03-27 fattat ett 
ordförandebeslut som svar på remissen Program för öppen förskola. 
 
Handlingar i ärendet 

• FAR 2024/1003-2 (Signerad) Svar på remiss - Program för 
öppen förskola 

• FAR 2024/1003-1.1 Tjänsteutlåtande - Program öppen 
förskola 

• FAR 2024/1003-1.2 Bilaga - Program för öppen förskola 
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Farsta stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 4/2025 
 

2025-04-24 

§ 22 
Protokoll från pensionärsrådet 2025  
FAR 2025/26 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden beslutade att lägga protokollet till handlingarna. 

  

Förslag till beslut 
Ordföranden Marre Mayr (V) föreslog att nämnden skulle besluta 
att lägga protokollet till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Protokoll från Farstas pensionärsråds sammanträde den 14 april 
2025 anmäldes. 
 
Handlingar i ärendet 

• FAR 2025/26-5 Protokoll 2025-04-14 
• FAR 2025/26-5.1 Protokoll 2025-04-14 bilaga 
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Farsta stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 4/2025 
 

2025-04-24 

§ 23 
Protokoll från Enskede-Årsta-Vantörs, Farstas och 
Skarpnäcks gemensamma råd för funktionshinderfrågor 
2025  
FAR 2025/12 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden beslutade att lägga protokollet till handlingarna. 

  

Förslag till beslut 
Ordföranden Marre Mayr (V) föreslog att nämnden skulle besluta 
att lägga protokollet till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Protokoll från Enskede-Årsta-Vantörs, Farstas och Skarpnäcks 
gemensamma råd för funktionshinderfrågor sammanträde den 1 
april 2025 anmäldes 
 
Handlingar i ärendet 

• FAR 2025/12-3 Protokoll 250401 
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Farsta stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 4/2025 
 

2025-04-24 

§ 24 
Ordförandens och stadsdelsdirektörens beslut enligt 
delegering och övriga anmälningsärenden - 
sammanställningar till nämnden under 2025  
FAR 2025/72 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden lägger förvaltningens sammanställning över 
beslut enligt delegering och övriga anmälningsärenden till 
handlingarna. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Marre Mayr (V) föreslog att nämnden skulle lägga 
förvaltningens sammanställning över beslut enligt delegering och 
övriga anmälningsärenden till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Förvaltningen hade redovisat en sammanställning över beslut 
fattade enligt delegering och övriga anmälningsärenden. 
 
Handlingar i ärendet 

• FAR 2025/72-5 (Godkänd - R 1) Sammanställning 
ordförandens och stadsdelsdirektörens beslut och övriga 
anmälningsärenden april 2025 
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Farsta stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 4/2025 
 

2025-04-24 

§ 25 
Nämndens frågor och information från förvaltningen  
  
Olof Peterson m.fl. (M), Olle Eriksson (C) och Rikard Werge 
(L) anmälde två frågor till förvaltningen (Bilaga). Svar från 
förvaltningen ses i samma bilaga. 
  

Skrivelser 
Olof Peterson m.fl. (M) anmälde en Skrivelse angående 
uppdaganden inom Skärholmens socialtjänst (Bilaga). 
  
Leif Söderström (SD) anmälde en skrivelse om att Per höll på att dö 
(Bilaga). 
  

Beslut 
Skrivelserna överlämnas till förvaltningen för beredning. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Marre Mayr (V) föreslog att nämnden skulle besluta 
att överlämna skrivelserna till förvaltningen för beredning. 
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Farsta stadsdelsnämnd 
24/4–2025 

 
 

Olof Peterson m.fl. (M) 
Rikard Werge (L) 
Olle Eriksson (C) 

 
Frågor till förvaltningen 
 
Ekonomisk månadsrapport för mars 2025 
 
Förvaltningen prognostiserar ett underskott om 12 miljoner inom enheten barn och unga inom 
verksamhetsområdet individ och familjeomsorg. Vid samma tid förra året prognostiserades detta 
underskott till 10 miljoner. Vid årets slut landade det på 24 miljoner. Det finns en stor risk för att 
underskottet i år blir än större. 
 
-Hur ser strategin ut för att möta detta? 
 
Svar:  
Trefas, och andra placeringsformer är anledning till förvaltningens ökade kostnader inom barn och 
ungdom. Tidigare har förvaltningen erhållit statliga subventioner för placeringskostnader på SiS med 
25 % av de totala kostnaderna. 2025 har subventionerna avslutats och dygnskostnaden höjts med 
12,9 % vilket medför stora kostnadsökningar. Riksdagen har i ett nytt beslut sedan bestämt om nya 
subventioner som omfattar alla placeringar inom den sociala barn- och ungdomsvården och fördelas 
under 2025. Förvaltningen bevakar omställningen, följer löpande olika ekonomiska effekter och 
arbetar aktivt med åtgärdsplaner för att hålla kostnader nere. 
 
Nedläggning av förskolan Ejdern 
 
Föregående vecka blev nämnden informerad om att förskolan Ejdern i Fagersjö ska läggas ned. 
Bakgrund till detta beslut uppgavs vara vikande barnantal i stadsdelen och hela Stockholm. 
 
-Hur har processen sett ut och hur ser planen ut för barn och verksamhetens personal? 
 
-Vad är anledningarna till att just denna förskola läggs ned? 
 
Svar: 
Hur har processen sett ut och hur ser planen ut för barn och verksamhetens personal? 
 
Vi har informerat personalen muntligt och funnits dagligen för att besvara frågor och möta 
synpunkter. Föräldrarna informerades skriftligt och biträdande rektor fanns på plats vid hämtning. 
Ett föräldramöte är genomfört med ledningen och tolk närvarande. Biträdande rektor är närvarande 
på förskola Ejdern. Ledningen planerar för att fördela barngrupper och pedagoger på förskolor i 
Fagersjö. Risk och konsekvensanalys ska genomförs för pedagoger. 

Sida 54 (58)



Barnkonsekvensanalys genomförs för barnen. Ett tätt samarbete finns, och har funnits i många år, 
mellan förskolorna i Fagersjö. 
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Farsta stadsdelsnämnd 
24/4–2025 

Nämndens frågor och information från förvaltningen 
 

Olof Peterson m.fl. (M) 
 

 
 

Skrivelse angående uppdaganden inom Skärholmens socialtjänst 

Den 17 april 2025 publicerade Ekot på Sveriges radio information om ett PM lokalpolisen i 
Skärholmen upprättat. Stadsdelsförvaltningen planerade att ta hem SiS- sat HVB-placerade 
ungdomar trots att dessa har kopplingar till kriminella nätverk. Anledningen var att budgeten 
inte räckte till för placeringarna.  

En för tidigt avbruten placeringar kan ha förödande effekter för ungdomen, närstående och 
samhället som helhet. Att en budget inte räcker till är inte ett giltigt skäl till att avbryta en så 
pass viktig insats.  

Farsta stadsdel har under en lång tid gått med underskott inom barn och unga på grund av 
placeringar. Vi är en stadsdel med delvis liknande problematik som Skärholmen har. 

Med anledning av detta vill vi ställa frågorna: 

-Har eller kommer placeringar att avbrytas på grund av bristande resurser? 

-Om nej, hur kommer detta försäkras? 
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Farsta stadsdelsnämnd 
Skrivelse 
2025-04-24 

 
 
 
Per höll på att dö i bombdådet 
 
I veckan rapporterade youtubekanalen RIKS om hur situationen är för Per Lundholm och 
hans son, efter att deras lägenhet i Farsta bombats sönder av gängkriminella i en del av 
kriget mellan grovt kriminella gäng och brottssyndikat. 
 
Per blev allvarligt skadad och har fått tillbringa mycket tid på sjukhus och har nu bestående 
smärtor i kroppen, vilket påverkar hans hälsotillstånd och arbetsförmåga negativt. Deras 
lägenhet blev obrukbar och de bor nu tillfälligt på annan plats i staden. 
 
Per uppger att han inte fått den hjälp från myndigheter som man kan förvänta sig när man 
som oskyldig får sin tillvaro krossad av kriminellas sprängdåd.  När Per vårdades på sjukhus 
försökte hans son komma i kontakt med Farsta Socialtjänst, men blev enligt uppgift bara 
kopplad runt på förvaltningen utan att någon kunde hjälpa till, och sedan blev han 
bortkopplad. 
 
 
Vi vill därför fråga följande: 

1 Hur ser förvaltningens beredskap ut för att hantera situationer som när Farstas 
invånare får sin tillvaro raserad genom kriminellas urskillningslösa våld? 

2 Har förvaltningen proaktivt kontaktat Per Lundholm efter att bombdådet blev känt? 
3 Vilka åtgärder har förvaltningen vidtagit hittills för att i praktiken hjälpa Per och hans 

son i den nödsituation de nu befinner sig i? 
4 Vilka ytterligare åtgärder har förvaltningen i sin verktygslåda för att bistå Per? 

 
 
Länk till RIKS intervju med Per. 
https://m.youtube.com/watch?v=syjzD1hosHA 
 
 
 
Leif Söderström (SD)  
Roine Löfgren (SD)  
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Farsta stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 4/2025 
 

2025-04-24 

§ 26 
Anmälan av sociala delegationens protokoll  

Protokoll från sociala delegationens sammanträden 3 
och 24 april 2025 anmäldes. 
  

Beslut  
Stadsdelsnämnden beslutade att lägga protokollen till handlingarna. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Marre Mayr (V) föreslog att nämnden skulle besluta 
att lägga protokollet till handlingarna. 
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